
   Václav Havel: Já bych rád přivítal naše hosty, kteří přicházejí rovnou ze schůze 

předsednictva ústředního výboru Národní fronty. Říkám to správně? 

   Martin Ulčák: Ze shromáždění představitelů politických stran a společenských organizací 

sdružených v Národní frontě. 

   Václav Havel: Musíme to vědět přesně. 

   Josef Krejčí: Já vám to můžu říct přesně. Přicházíme ze zasedání shromáždění představitelů 

politických stran a společenských organizací sdružených v Národní frontě, tedy z jednání, 

které pořádal premiér vlády pan Adamec, aby se s námi poradil o přístupech k řešení otázky 

federální vlády. Tolik na úvod a jestli mohu hned pokračovat – 

   Václav Havel: Velmi rádi vám ho dáme, jenom bychom se nejprve zeptali. Skončila ta 

schůze nebo běží stále dál a vyslala vás sem? 

   Josef Krejčí: Schůze běží dál a nás poslali se zcela konkrétním určením, abychom se s vámi 

se poradili [...] Já začnu od sebe. Já se jmenuju Josef Krejčí. Možná, že mě mnozí znáte spíše 

z funkce v mírovém hnutí. Od této neděle jsem pověřen shromážděním představitelů 

politických stran a společenských organizací sdružených v Národní frontě vedením aparátu 

ústředního výboru Národní fronty. Čili mám teďka dvě funkce. 

   Martin Ulčák: Já se jmenuju Martin Ulčák a jsem předseda ústředního výboru 

Socialistického svazu mládeže. 

   Václav Havel: Děkujeme a už posloucháme. 

   Josef Krejčí: Vážení přátelé, jak už jsem říkal, pan Adamec nás požádal, abychom svolali 

představitele politických stran a společenských organizací sdružených v Národní frontě s 

cílem přednést nám své představy v řešení otázky federální vlády. Tedy té otázky, která v 

posledních dnech je nejčastějším předmětem diskusí. My jsme pověřeni vám oznámit, že pan 

Adamec nám sdělil, že prezidentu republiky podal žádost o zproštění z funkce předsedy vlády 

ČSSR. Zároveň nás seznámil se svým vlastním návrhem, s kterým se chce obrátit k 

prezidentu republiky s pověřením nového člověka na funkci předsedy vlády ČSSR, který by 

byl zároveň pověřen provedením změn ve federální vládě. Pan Adamec nám předložil jako 

alternativní návrh za sebe dosavadního prvního místopředsedu vlády, mnozí tušíte, že je to 

pan Čalfa. Odůvodnil to tím, že ho k tomu vedlo několik důvodů. Jednak tedy snaha, aby 

národnostní hledisko bylo bráno v potaz při úvahách o novém premiérovi. Pan Čalfa je 

slovenské národnosti. Za druhé, že je to legislativec, který má bohaté zkušenosti právě v  

této oblasti. Člověk, který ve vládě pracoval, člověk, který není zatížen minulostí, a mohl by 

tedy z této pozice funkci předsedy vlády dostát. Po tomto oznámení se rozvinula diskuse 



představitelů politických stran a společenských organizací sdružených v Národní frontě, ze 

které vyplynulo následující: Představitelé dvou politických stran, bratr Kučera a bratr – 

   Martin Ulčák: Bartončík. 

   Josef Krejčí: – Bartončík, osobně vyslovili podporu tomuto návrhu s přáním, aby se mohli 

ještě konzultovat s vedením svých stran. Poté požádal o totéž představitel odborové 

organizace. Ostatní účastníci tohoto zasedání se vyslovili asi v tom smyslu, že pan Čalfa má 

předpoklady vykonávat tuto funkci, ale že je nezbytně nutné, aby se nově ustavená funkce  

předsedy vlády a s tím i nově vytvářená federální vláda mohla v klidu pustit do plnění svých  

hospodářských úkolů a vlastně vedení státu. Z toho důvodu jsme byli pověřeni, abychom se 

spojili s vedením Občanského fóra a požádali vás o názor předtím, než shromáždění 

představitelů politických stran a společenských organizací přijme konečné rozhodnutí. Tedy 

jde o to, aby se situace tímto jmenováním dále nevyhrotila, ale za předpokladu, že tedy to 

bude i vaše mínění, aby se situace uklidnila a aby byla dána vládě možnost se konstituovat a 

potom přistoupit k plnění svých hlavních povinností. 

   Václav Havel: Než vám odpovíme na váš dotaz, budeme se možná muset pár minut poradit 

sami; ale než se poradíme, položil bych vám jednu otázku. Pan premiér Adamec byl na této 

schůzi přítomen, že ano? 

   Josef Krejčí: Ano. 

   Václav Havel: Z jeho vystupování jste nabyli dojmu, že předpokládá možnost svého zvolení 

– jakožto Čecha – do funkce prezidenta, a nebo jste nenabyli toho dojmu? 

   Josef Krejčí: Já myslím, že na takovéto dojmy ani nebyl čas, protože otázku prezidenta jsme 

nikdo – aspoň mluvím za sebe, co jsme byli zúčastnění v tuto chvíli – neměli v hlavách a mě 

to samotného ani nenapadlo. Nevím, jak ostatní. Nechci mluvit za ostatní, ale ani slovo o tom 

nepadlo. 

 

Josef Krejčí odpověděl na doplňující otázky týkající se okolností abdikace premiéra Adamce. 

Poté si Občanské fórum vyhradilo krátký čas na formulaci stanoviska a jeho telefonické 

projednání s Verejností proti násiliu. Václav Havel požádal oba zástupce Národní fronty, aby 

se na několik minut vzdálili z místnosti. Vynechán je rovněž záznam diskuse o formulaci 

stanoviska OF k demisi a návrhu premiéra Adamce. 


